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Z Á P I S

ze 44. schůze
výboru pro evropské záležitosti 
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Přítomni: Benešík Ondřej, Babišová Andrea, Kolář Ondřej, Beitl Petr, Berkovcová Jana,
Fifka Petr, Exner Martin, Zlínský Vladimír, Wenzl Lubomír

Omluveni: Berki Jan, Staněk Pavel,  Pokorná Jermanová Jaroslava, Bělor Roman, Carbol
Jiří, Major Martin, Bžoch Jaroslav, Helebrant Tomáš, Jáč Ivan, Pošarová Marie,
Potůčková Lucie

Schůzi výboru zahájil místopředseda P. Fifka v 11.00 hodin. Připomněl, že byla svolána
na  základě  usnesení  č.  298  přijatého  na  43.  schůzi  dne  24.  dubna  2024. Konstatoval,  že
pozvánka byla všem včas rozeslána a návrh pořadu mají poslanci k dispozici /hlasování 7-0-0,
Babišová Andrea – pro, Berkovcová Jana – pro, Wenzl Lubomír – pro, Fifka Petr – pro, Zlínský
Vladimír – pro, Exner Martin – pro, Kolář Ondřej – pro, v příloze/.

Výbor přijal usnesení, kterým zmocňuje předsedu výboru ke stanovení termínu příští
schůze,  k jejímu svolání  a k přípravě jejího pořadu  /usn.  č.  306, hlasování  7-0-0,  Babišová
Andrea – pro, Berkovcová Jana – pro, Wenzl Lubomír – pro, Fifka Petr – pro, Zlínský Vladimír
– pro, Exner Martin – pro, Kolář Ondřej – pro, v příloze/.

Návrh pořadu schůze:

1. Návrh státního závěrečného účtu České republiky za rok 2023 /sněmovní tisk 691/0/
- Výdaje na programy spolufinancované z prostředků EU bez SZP; 
- Finanční mechanismy EHP a Norska a Program švýcarsko-české spolupráce;
- Výdaje na platy a ostatní platby za provedenou práci v rámci čerpání výdajů na společné

programy ČR a EU/FM; 
- Odvody do rozpočtu EU; 
- Čistá pozice ČR vůči EU (bez spol. zemědělské politiky); (sešit C, část 6)

2. Sdělení  Komise  Evropskému parlamentu,  Evropské  radě  a Radě –  Dosažení  rovnováhy
v oblasti  migrace:  přístup,  který  je  spravedlivý  a odhodlaný  /kód  Rady  7669/24,
KOM(2024) 126 v konečném znění/

3. Návrh  směrnice  Evropského  parlamentu  a Rady  o zlepšování  a prosazování  pracovních
podmínek stážistů  a boji  proti  zastírání  řádných  pracovních  poměrů stážemi  („směrnice
o stážích“) /kód Rady 8148/24, KOM(2024) 132 v konečném znění/

4. Návrh  doporučení  Rady  k posílenému  rámci  kvality  stáží  /kód  Rady  8155/24,
KOM(2024) 133 v konečném znění/

5. Sdělení Komise Evropskému parlamentu, Radě, Evropskému hospodářskému a sociálnímu
výboru a Výboru regionů – Nedostatek pracovních sil a dovedností v EU: akční plán /kód
Rady 8153/24, KOM(2024) 131 v konečném znění/

6. Společné sdělení Evropskému parlamentu, Radě, Evropskému hospodářskému a sociálnímu
výboru  a Výboru  regionů  –  Nová strategie  pro  evropský obranný  průmysl:  dosahování
připravenosti  EU  prostřednictvím  pohotového  a odolného  evropského  obranného
průmyslu /kód Rady 7339/24, JOIN(2024) 10 v konečném znění/

7. Návrh nařízení Evropského parlamentu a Rady, kterým se zřizuje Program pro evropský
obranný průmysl a rámec opatření pro zajištění včasné dostupnosti a dodávek obranných
produktů (EDIP) /kód Rady 7340/24, KOM(2024) 150 v konečném znění/

8. Sdělení Komise Evropskému parlamentu, Evropské radě a Radě o předvstupních reformách
a přezkumech předvstupní politiky /kód Rady 6679/24, KOM(2024) 146 v konečném znění/

9. Výběr  z aktů  a  dokumentů  EU zaslaných vládou Poslanecké sněmovně prostřednictvím
výboru pro evropské záležitosti v období 17. dubna – 28. května 2024

10. Sdělení předsedy
11. Různé
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1. Návrh státního závěrečného účtu České republiky za rok 2023 /sněmovní tisk 
691/0/
- Výdaje na programy spolufinancované z prostředků EU bez SZP
- Finanční mechanismy EHP a Norska a Program švýcarsko-české spolupráce
- Výdaje na platy a ostatní platby za provedenou práci v rámci čerpání výdajů 

na společné programy ČR a EU/FM
- Odvody do rozpočtu EU
- Čistá pozice ČR vůči EU (bez spol. zemědělské politiky); (sešit C, část 6)

Mpř.  P. Fifka informoval, že výboru byla přidělena kapitola státního závěrečného účtu.
Uvedl  ji  vrchní  ředitel  sekce  Evropská  unie  a  mezinárodní  vztahy Ministerstva  financí  Jiří
Georgiev. Výdaje na financování společných programů ČR a EU byly za rok 2023 stanoveny
na 118,8 mld. Kč, z toho 9 mld. Kč představovaly národní prostředky a 109,8 mld. Kč byly
kryté z rozpočtu EU. Reálně bylo čerpáno 147,2 mld. Kč. V rámci víceletého finančního rámce
2014-20 bylo ve výdajích schváleného rozpočtu na rok 2023 vyčleněno 45,2 mld. Kč, z toho
1,6  mld.  Kč národních  prostředků  a  43,5  mld.  Kč z rozpočtu  EU.  Nejvíc  prostředků  bylo
rozpočtováno   v rámci  Integrovaného  regionálního  operačního  programu  2014+,  dále  OP
podnikání  a  inovace  pro  konkurenceschopnost  a  OP životní  prostředí  2014+.  Na  projekty
Národního plánu obnovy bylo čerpáno celkem 68,6 mld. Kč.

V případě  finančních  mechanismů  EHP  a  Norska  a  Program  švýcarsko-české
spolupráce byly na rok 2023 plánovány výdaje státního rozpočtu v celkové výši 185,8 mil. Kč,
z toho 38 mil. Kč představovaly národní prostředky a 147,8 mil. Kč prostředky kryté příjmy
z FM. 

Čistá pozice za rok 2023 činila 89,5 mld. Kč. Celková čistá pozice vůči rozpočtu EU
činí 1,14 bilionu Kč.

Zpravodaj P. Fifka navrhnul usnesení, ve kterém výbor pro evropské záležitosti 
I. souhlasí s návrhem státního závěrečného účtu České republiky za rok 2023 /sněmovní tisk

691/0/
- Výdaje na programy spolufinancované z prostředků EU bez SZP; 
- Finanční mechanismy EHP a Norska a Program švýcarsko-české spolupráce;
- Výdaje na platy a ostatní platby za provedenou práci v rámci čerpání výdajů na společné

programy ČR a EU/FM; 
- Odvody do rozpočtu EU; 

II. bere na vědomí čistou pozici ČR vůči EU (bez spol. zemědělské politiky);
III. doporučuje Poslanecké sněmovně, aby v rámci státního závěrečného účtu České republiky 

za rok 2023 /sněmovní tisk 691/0/ údaje dle bodu I. a II. schválila;
IV. zmocňuje zpravodaje  výboru,  aby  s tímto  usnesením  seznámil  schůzku  zpravodajů  ke
státnímu  závěrečnému  účtu  České  republiky  za  rok  2023  /usn.  č.  307, hlasování  6-1-0,
Babišová Andrea – pro, Berkovcová Jana – pro, Wenzl Lubomír – pro, Fifka Petr – pro, Zlínský
Vladimír – proti, Exner Martin – pro, Kolář Ondřej – pro, v příloze/.

2. Sdělení  Komise  Evropskému  parlamentu,  Evropské  radě  a Radě  –  Dosažení
rovnováhy v oblasti migrace: přístup, který je spravedlivý a odhodlaný /kód Rady
7669/24, KOM(2024) 126 v konečném znění/

Mpř. P. Fifka uvedl, že se výbor usnesl projednat tento dokument na 43. schůzi konané
dne 24.  dubna t.  r. prostřednictvím usnesení  č.  305.  Konstatoval,  že  poslanci  obdrželi  text
dokumentu, rámcovou pozici vlády a stanovisko zpracované ve spolupráci s PI. 

Dokument  představil  náměstek  ministra  vnitra  Lukáš  Hendrych.  Tento  shrnující
dokument mapuje výsledky práce EK v oblasti migrace za poslední 4 roky a nastavuje nový
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evropský rámec v oblasti migrace. ČR má dva roky na implementaci Paktu o migraci a jeho
změn. ČR uznává změny k lepšímu systému, přesto se ale při hlasování v Radě zdržela. Sdílí
potřebu zesílit  ochranu vnější  hranice a podporuje spolupráci se třetími zeměmi.  Podporuje
pokračování migrační politiky po evropských volbách.

Zpravodajka A. Babišová uvedla, že schválený dokument by měl být implementován do
dvou let. 

Má k němu řadu výhrad. Jde o 11 právních předpisů, které nejsou dotaženy do konce.
Není  dořešeno,  jakým způsobem budou  nelegální  migranti  navraceni  zpět  do  svých  zemí.
Schengenský prostor je ohrožen, protože vnější členské státy si chrání hranice kvůli nelegálním
migrantům. Opozici také překvapil postoj vlády ČR, která se za svého předsednictví podílela na
vytváření  Migračního  paktu,  a  přesto  se  při  hlasování  zdržela.  Nesouhlasí  také  s kvótami.
Ministr  Rakušan  sliboval,  že  bude  mít  ČR  výjimku  z kvót,  protože  přijala  půl  milionu
válečných uprchlíků  z Ukrajiny, kterých je  v současné  době na  našem území  asi  300 tisíc.
Výjimka ale nebyla vyjednána.  ČR nemá kam nelegální migranty vrátit.  Součástí  Paktu by
mělo být zrychlené řízení o navracení uprchlíků, to ale reálně nefunguje. ČR nemá finanční
prostředky na přijetí dalších uprchlíků.

Zpravodajka  ve  svém  usnesení  žádá  vyjednání  výjimky  z placení  za  nepřijímání
uprchlíků.

Posl.  M. Exner informoval,  že  se  třetími zeměmi se jedná na bilaterální  i  evropské
úrovni.  Změna pozice ČR byla dána tím, že Pakt o migraci byl pozměněn při  vyjednávání
v tripartitě  v Evropském  parlamentu.  Proto  se  ČR  při  hlasování  zdržela.  Země  zatížené
uprchlíky s dočasnou ochranou ale budou na základě Paktu zohledněny.

Konstatoval,  že uprchlíky nelze vracet násilím. Řecku se například nepodařilo vrátit
žádné uprchlíky do Afriky. V roce 2023 byl zefektivněn boj proti  pašerákům lidí,  bylo jich
zadrženo 300.

Navrhnul úpravu bodu č. 4.
Zpravodajka A. Babišová souhlasila s úpravou bodu č. 4.
Posl.  V. Zlínský uvedl,  že  nelegální migranty lákají  štědré sociální  dávky některých

zemí.  Zdrojové  země nechtějí  migranty  zpět  i  přesto,  že  jde  o mladé  lidi,  tzn.  potenciální
pracovní sílu. Proto je podle něj možné, že jde o kriminální živly.

K bodu  č.  3  usnesení  jej  zajímalo,  jak  agentura  Frontex  bude  proti  migrantům
zasahovat. Bod č.  4 je podle něj obecný. Zeptal se, jakým způsobem bude veden boj proti
převaděčům.

Nám.  L.  Hendrych upřesnil,  že  Migrační  pakt  je  legislativním  rámcem,  který  byl
diskutován čtyři roky. Jednotlivé členské státy si nyní budou připravovat své implementační
plány. Pakt neurčuje přesně kolik pracovníků Frontexu bude chránit vnější hranice. 

Posl.  M. Exner dodal,  že  sociální  dávky jsou zodpovědností  jednotlivých členských
států.  Téma zpřísnění převaděčství projednával i  VEZ. Trest  byl zvýšen na 8 let.  Uprchlíci
prodají veškerý svůj majetek a nemají se kam vrátit, jejich vlády to ale nechtějí řešit. Mladí lidé
představují revoluční riziko pro totalitáře. 

Posl.  V. Zlínský upřesnil,  že problém nelze řešit  celoevropsky, protože členské státy
mají rozdílný sociální systém. Migranti podle něj představují revoluční riziko i pro EU. 

Zpravodajka  A. Babišová shrnula, že Evropa se musí s uprchlíky potýkat, protože je
původní státy nechtějí zpět. 

Podle posl. M. Exnera by měly členské státy donutit uprchlíky účastnit se jazykových 
a rekvalifikačních kurzů. Bod č. 5 je podle něj nadbytečný, proto navrhnul jej hlasovat zvlášť. 

Zpravodajka navrhla hlasovat všechny body usnesení jednotlivě. 
Posl.  V. Zlínský konstatoval,  že  ve  Velké  Británii,  Francii  a  Německu mají  dobrou

zkušenost s integrací migrantů první generace do pracovního procesu. Další generace se ale
integrují méně. 
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Zpravodajka  A. Babišová navrhla usnesení,  ve kterém výbor pro evropské záležitosti
1. bere na vědomí sdělení Komise Evropskému parlamentu, Evropské radě a Radě – Dosažení
rovnováhy  v  oblasti  migrace:  přístup,  který  je  spravedlivý  i  odhodlaný  KOM(2024)  126
v konečném znění, kód Rady 7669/24  /hlasování 5-0-3,  Babišová Andrea – pro, Berkovcová
Jana – zdržela se,  Wenzl  Lubomír  – zdržel  se,  Beitl  Petr  – pro,  Fifka Petr  – pro,  Zlínský
Vladimír  –  zdržel  se,  Exner  Martin  –  pro, Kolář  Ondřej  –  pro,  v  příloze/;  2.  podporuje
rámcovou pozici  vlády ČR ze dne  7.  5.  2024 ke sdělení  Komise Evropskému parlamentu,
Evropské radě a Radě – Dosažení rovnováhy v oblasti migrace: přístup, který je spravedlivý i
odhodlaný  /hlasování  
4-1- 3, tento bod neprošel, Babišová Andrea – zdržela se, Berkovcová Jana – zdržela se, Wenzl
Lubomír – zdržel se, Beitl Petr – pro, Fifka Petr – pro, Zlínský Vladimír – proti, Exner Martin
–  pro, Kolář  Ondřej  –  pro,  v  příloze//;  3.  zdůrazňuje  potřebu  dalšího  posilování  ochrany
vnějších  hranic  EU  a  zvýšení  operativní  kapacity  na  vnějších  hranicích  prostřednictvím
agentury Frontex a dalších relevantních agentur EU /hlasování 7-0-1, Babišová Andrea – pro,
Berkovcová Jana – pro,  Wenzl  Lubomír – pro,  Beitl  Petr – pro,  Fifka Petr – pro,  Zlínský
Vladimír – zdržel se, Exner Martin – pro, Kolář Ondřej – pro,  v příloze/; 4. podporuje vládu
ČR v rozšiřování spolupráce s klíčovými zeměmi podél migračních tras při využití nového typu
partnerství a v intenzivním boji proti převaděčství migrantů /hlasování 7-0-1, Babišová Andrea
– pro, Berkovcová Jana – pro, Wenzl Lubomír – pro, Beitl Petr – pro, Fifka Petr – pro, Zlínský
Vladimír – zdržel se, Exner Martin – pro, Kolář Ondřej – pro, v příloze// a 5. vyzývá vládu ČR,
aby se při jednání v EU zasadila o výjimku z přijímání uprchlíků do České republiky, která je
zatížena uprchlickou vlnou z Ukrajiny  /hlasování 5-0-3 Babišová Andrea – pro, Berkovcová
Jana – pro, Wenzl Lubomír – pro, Beitl Petr – pro, Fifka Petr – pro, Zlínský Vladimír – zdržel
se, Exner Martin – zdržel se, Kolář Ondřej – zdržel se, v příloze//. Bylo přijato usnesení č. 308.

3. Návrh  směrnice  Evropského  parlamentu  a Rady  o zlepšování  a prosazování
pracovních podmínek stážistů a boji proti zastírání řádných pracovních poměrů
stážemi  („směrnice  o stážích“)  /kód  Rady  8148/24,  KOM(2024) 132 v konečném
znění/

4. Návrh  doporučení  Rady  k posílenému  rámci  kvality  stáží  /kód  Rady  8155/24,
KOM(2024) 133 v konečném znění/

Mpř. P. Fifka uvedl, že se výbor usnesl projednat tyto dokumenty na 43. schůzi konané
dne 24. dubna t.  r. prostřednictvím usnesení č.  305. Konstatoval,  že poslanci  obdrželi  texy
dokumentů, rámcové pozice vlády a stanovisko zpracované ve spolupráci s PI. 

Dokument  představila  vrchní  ředitelka  sekce  evropských  fondů  a  mezinárodní
spolupráce  Ministerstva  práce  a  sociálních  věcí  Martina  Štěpánková.  Cílem  je  zlepšení  a
prosazování  podmínek  pro  stážisty  a  boj  proti  maskování  pracovního  poměru  stážemi.
Poskytovatelé formou stáží obcházejí běžné pracovní podmínky. Důležité je, aby měli stážisté
stejné pracovní podmínky jako zaměstnanci. ČR vnímá instituci stáže jako jednu z možností
vzdělávání a vstupu na trh práce. Stážisté si zaslouží zlepšit pracovní podmínky. Právní základ
návrhu  směrnice  neumožňuje  zařadit  stáže  jako  druh  pracovněprávního  vztahu,  proto  ČR
požaduje, aby doporučení respektovalo právní základ členských států.

Zpravodajka  J. Berkovcová vysvětlila, že zásadním problémem je, že Rada požaduje,
aby stáže byly na úrovni  řádného pracovního poměru.  Součástí  stáže je  ale  i  vzdělávání  a
trénink, nemělo by tedy docházet k záměně stáže za pracovní poměr. V ČR má stáž všechny
atributy pracovního poměru,  proto vláda ČR zastává názor, že je  třeba respektovat  národní
právní pracovní úpravu. 

Posl. V. Zlínský navrhnul hlasovat usnesení po jednotlivých bodech.
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Zpravodajka J. Berkovcová navrhla usnesení, ve kterém výbor pro evropské záležitosti 
1. bere na vědomí návrh směrnice Evropského parlamentu a Rady o zlepšování a prosazování
pracovních  podmínek  stážistů  a  boji  proti  zastírání  řádných  pracovních  poměrů  stážemi
/hlasování 7-0-1, Babišová Andrea – pro, Berkovcová Jana – pro, Wenzl Lubomír – pro, Beitl
Petr – pro, Fifka Petr – pro, Zlínský Vladimír – zdržel se, Exner Martin – pro, Kolář Ondřej –
pro,  v  příloze/;  2.  podporuje odmítavé  stanovisko  vlády  ČR  k  zavedení  nového
pracovněprávního vztahu „stáže“ vedle již existujících vztahů podle zákoníku práce /hlasování
8-0-0, Babišová Andrea – pro, Berkovcová Jana – pro, Wenzl Lubomír – pro, Beitl Petr – pro,
Fifka Petr – pro, Zlínský Vladimír – pro, Exner Martin – pro, Kolář Ondřej – pro, v příloze/; 3.
bere na vědomí návrh doporučení Rady k posílenému rámci kvality stáží  /hlasování 7-0-1,
Babišová Andrea – pro, Berkovcová Jana – pro, Wenzl Lubomír – pro, Beitl Petr – pro, Fifka
Petr – pro, Zlínský Vladimír – zdržel se, Exner Martin – pro, Kolář Ondřej – pro, v příloze/ a 4.
podporuje stanovisko vlády ČR a sdílí její kritický postoj k návrhu doporučení, který by měl
respektovat úpravu vnitrostátních pracovněprávních předpisů /hlasování 8-0-0, Babišová Andrea
– pro, Berkovcová Jana – pro, Wenzl Lubomír – pro, Beitl Petr – pro, Fifka Petr – pro, Zlínský
Vladimír – pro, Exner Martin – pro, Kolář Ondřej – pro,  v příloze/.  Bylo přijato usnesení č.
309.

5. Sdělení  Komise  Evropskému  parlamentu,  Radě,  Evropskému  hospodářskému
a sociálnímu výboru a Výboru regionů – Nedostatek pracovních sil a dovedností
v EU: akční plán /kód Rady 8153/24, KOM(2024) 131 v konečném znění/

Mpř. P. Fifka uvedl, že se výbor usnesl projednat tento dokument na 43. schůzi konané
dne 24.  dubna t.  r. prostřednictvím usnesení  č.  305.  Konstatoval,  že  poslanci  obdrželi  text
dokumentu, rámcovou pozici vlády a stanovisko zpracované ve spolupráci s PI. 

Dokument  představila  vrchní  ředitelka  sekce  evropských  fondů  a  mezinárodní
spolupráce Ministerstva práce a sociálních věcí Martina Štěpánková. Nedostatek pracovních sil
a dovedností je v posledních 10 letech problémem celé EU vlivem demografického stárnutí.
Akční plán byl projednán pod belgickým předsednictvím. Navrhuje řadu opatření, jako jsou
podpora  aktivace  nedostatečně  zastoupených  osob  na  trhu  práce,  poskytování  podpory  pro
rozvoj dovedností, odbornou přípravu a vzdělávání, zlepšení pracovních podmínek v některých
odvětvích,  zlepšení  spravedlivé  mobility  pracovníků  a  účastníků  vzdělávání  v  rámci  EU a
přilákání talentů ze zemí mimo EU.  Pro ČR je nedostatek pracovních sil a dovedností jednou
z největších aktuálních výzev na trhu práce, proto vláda akční plán vítá.

Zpravodajka A. Babišová uvedla, že EK dala v této oblasti již řadu doporučení, výbor
pro  sociální  politiku  projednával  např.  zrušení  samozřejmé  mzdy  v ČR,  nebo  revidovanou
směrnici o modré kartě. Dodala, že ČR má nedostatek zaměstnanců především v IT oborech a
sociální oblasti. ČR potřebuje rekvalifikovat svoji pracovní sílu. Integrovat sem pracovníky ze
třetích zemí je velmi komplikované.

Zpravodajka  navrhla  usnesení,  ve  kterém  výbor  pro  evropské  záležitosti  
1.  bere  na  vědomí sdělení  Komise  Evropskému  parlamentu,  Radě,  Evropskému
hospodářskému  a  sociálnímu  výboru  a  Výboru  regionů  –  Nedostatek  pracovních  sil  a
dovedností  v  EU:  akční  plán  KOM(2024)  131  v konečném  znění,  kód  Rady  8153/24;  2.
podporuje  rámcovou  pozici  vlády ČR ze  dne  21.  5.  2024 ke  sdělení  Komise  Evropskému
parlamentu,  Radě,  Evropskému  hospodářskému  a  sociálnímu  výboru  a  Výboru  regionů  –
Nedostatek  pracovních  sil  a  dovedností  v  EU:  akční  plán  a  3.  zdůrazňuje  potřebu zvýšení
podpory pro vzdělávání a odbornou přípravu, zejména vytvoření sítě nejméně 14 regionálních
vzdělávacích center v rámci Národního plánu obnovy /usn. č. 310, hlasování 8-0-1, Babišová
Andrea – pro, Berkovcová Jana – pro, Wenzl Lubomír – pro, Benešík Ondřej – pro, Beitl Petr –
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pro, Fifka Petr – pro, Zlínský Vladimír – zdržel se, Exner Martin – pro, Kolář Ondřej – pro, v
příloze/.

6. Společné  sdělení  Evropskému  parlamentu,  Radě,  Evropskému  hospodářskému
a sociálnímu výboru a Výboru  regionů –  Nová strategie  pro evropský  obranný
průmysl:  dosahování  připravenosti  EU  prostřednictvím  pohotového  a odolného
evropského obranného průmyslu /kód Rady 7339/24, JOIN(2024) 10 v konečném
znění/

7. Návrh nařízení Evropského parlamentu a Rady, kterým se zřizuje Program pro
evropský  obranný  průmysl  a rámec  opatření  pro  zajištění  včasné  dostupnosti
a dodávek  obranných  produktů  (EDIP)  /kód  Rady  7340/24,
KOM(2024) 150 v konečném znění/

Mpř. P. Fifka uvedl, že se výbor usnesl projednat tyto dokumenty na 43. schůzi konané
dne 24. dubna t.  r. prostřednictvím usnesení č. 305. Konstatoval, že poslanci obdrželi texty
dokumentů, rámcové pozice vlády a stanovisko zpracované ve spolupráci s PI. 

Dokumenty představil vrchní ředitel Sekce vyzbrojování a akvizic Ministerstva obrany
Lubor Koudelka. Informoval, že EK připravila strategii pro evropský obranný průmysl s cílem
zvýšení konkurenceschopnosti a produkce. Obsahuje  finanční nástroje směřujících k podpoře
obranné  připravenosti  EU, generalizaci  kultury  obranně-průmyslové  připravenosti  a
zefektivnění spolupráce s partnery EU. ČR podporuje nové iniciativy EK vedoucí k posílení
konkurenceschopnosti národního i evropského průmyslu. 

Zpravodaj  L.  Wenzl uvedl,  že  nové  kapacity  a  spolupráce  na  zadávání  veřejných
zakázek ve výši  40 % by měly být  zajištěny do roku 2035. Banky by měly změnit  postoj
k poskytování půjček obrannému průmyslu. Myšlenou je, aby 2 až 3 členské státy společně
zadávaly veřejné zakázky pro vyzbrojování. Připomněl, že již v 80. letech existoval společný
projekt Francie, Velké Británie, Španělska, Německa a Rakouska výroby víceúčelového letounu
Eurofighter, který byl dodáván i do arabských států.

Vrchní ředitel L. Koudelka doplnil, že tento projekt byl velmi nákladný. Je zodpovědný
za nákupy a akvizice na Ministerstvu obrany. Konstatoval, že dohoda mezi členskými státy je
obtížná. 

Zpravodaj L. Wenzl navrhnul usnesení, ve kterém výbor pro evropské záležitosti 1. bere
na  vědomí  společné  sdělení  Evropskému  parlamentu,  Radě,  Evropskému  hospodářskému  
a  sociálnímu  výboru  a  Výboru  regionů  –  Nová  strategie  pro  evropský  obranný  průmysl:
dosahování připravenosti EU prostřednictvím pohotového a odolného evropského obranného
průmyslu /kód Rady 7339/24, JOIN(2024) 10 v konečném znění/ a návrh nařízení Evropského
parlamentu a Rady, kterým se zřizuje Evropský program obranného průmyslu a rámec opatření
pro zajištění včasné dostupnosti a dodávek obranných produktů (EDIP) /kód Rady 7340/24,
KOM(2024) 150 v konečném znění/ a 2. podporuje stanoviska vlády ČR ze dne 30. dubna 2024
k těmto dokumentům /usn. č. 311, hlasování 8-1-0, Babišová Andrea – pro, Berkovcová Jana –
pro, Wenzl Lubomír – pro, Benešík Ondřej – pro, Beitl Petr – pro, Fifka Petr – pro, Zlínský
Vladimír –proti, Exner Martin – pro, Kolář Ondřej – pro, v příloze/.

8. Sdělení Komise Evropskému parlamentu, Evropské radě a Radě o předvstupních
reformách  a přezkumech  předvstupní  politiky  /kód  Rady  6679/24,
KOM(2024) 146 v konečném znění/
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Mpř. P. Fifka uvedl, že se výbor usnesl projednat tento dokument na 43. schůzi konané
dne 24.  dubna t.  r. prostřednictvím usnesení  č.  305.  Konstatoval,  že  poslanci  obdrželi  text
dokumentu, rámcovou pozici vlády a stanovisko zpracované ve spolupráci s PI. 

Dokument představili  náměstek ministra zahraničních věcí  Eduard Hulicius a vrchní
ředitel Sekce pro evropské záležitosti Úřadu vlády Štěpán Černý.

Nám. E. Hulicius uvedl, že sdělení se zaměřuje na čtyři témata: 1) společné hodnoty, 
2) společné politiky, 3) rozpočet a 4) správu EU. Mapuje oblasti, kde bude mít přijetí nových
členů podstatné dopady a v této souvislosti uvádí reformy správy EU, které bude nutné provést,
aby EU fungovala efektivněji a byla na rozšíření dobře připravena.

Výchozím bodem přezkumu je konstatování, že rozšíření je ve strategickém zájmu Unie
a že reformy jsou nutné již nyní, ale že s přípravou na rozšíření se stávají nepostradatelnými.
Na rozšíření musí být připraveny jak aspirující státy, tak samotná EU.

ČR je však toho názoru, že rozšíření EU umožňují již platné zakládající smlouvy, je
tedy proti reformám EU. Proti změnám zakládajících smluv je 12 členských států. 

Kandidátským  zemím  a  potenciálním  kandidátům  se  nabízejí  možnosti  postupné
integrace do vybraných politik EU s konečným cílem plného členství. 

Nový finanční rámec bude platný od roku 2027, přínosy integrace by měly převážit
náklady rozšíření.  Přinese posílení hospodářského rozvoje a koheze nových zemí a zároveň
rozšíření trhu pro členské státy. 

ČR  podporuje  princip  jednotného  hlasování  v Radě,  nikoli  navrhované  hlasování
kvalifikovanou většinou v oblasti zemědělské a bezpečnostní politiky. Přijetí nových členů je
strategickým zájmem ČR, přispěje k posílení stability a bezpečnosti v regionu. 

Vrchní ředitel Š. Černý doplnil, že ČR podporuje stávající institucionální fungování EU.
Pro  Ukrajinu  a  Moldavsko  budou  v nejbližší  době  schváleny  vyjednávací  rámce.  Nové
kandidátské země by měly respektovat právní stát.  

Zpravodaj O. Benešík konstatoval, že ČR nevnímá rozšíření EU pouze z ekonomického
hlediska ve smyslu volného trhu, ale také z hlediska bezpečnostního. Nepodporuje ale změnu
hlasovacího systému a požaduje, aby na kandidátské země nebyly uvaleny vyšší nároky než na
členské státy. 

Posl.  M.  Exner uvedl,  že  hnutí  STAN  je  pro  hlasování  kvalifikovanou  většinou
v některých oblastech. 

Zpravodaj  O. Benešík dodal, že právo veta musí být odděleno od diskuse o rozšíření
EU.
Ne  všechny  členské  státy  přijaly  Istanbulskou  úmluvu,  proto  by  k tomu kandidátské  země
neměly být nuceny.

Posl.  M.  Exner informoval,  že  EP  vydal  usnesení,  že  je  nutná  vnitřní  reforma  a
hlasování kvalifikovanou většinou v oblasti zahraniční a bezpečnostní politiky. 

 Zpravodaj  O. Benešík navrhnul usnesení,  ve kterém výbor pro evropské záležitosti  
1.  bere  na  vědomí sdělení  Komise  Evropskému  parlamentu,  Evropské  radě  a  Radě  
o předvstupních reformách a přezkumech předvstupní politiky; 2. podporuje rámcovou pozici
vlády  ke  sdělení  Komise  Evropskému  parlamentu,  Evropské  radě  a  Radě  o  předvstupních
reformách  a  přezkumech  předvstupní  politiky;  3.  upozorňuje,  že  vláda  práva  v  nově
přistupujících členských státech musí být poměřována pouze hodnotami a závazky sdílenými
všemi členskými státy, procesními garancemi a nároky na nezávislost a nestrannost soudů a
příslušných  veřejných  institucí  tak,  aby  na  kandidátské  země  nebyly  kladeny  vyšší  nebo
dodatečné nároky než na členské státy EU; 4. nesouhlasí, aby rozšiřování EU bylo podmíněno
změnou systému hlasovacích práv v orgánech EU z jednomyslného na většinový a 5. pověřuje
předsedu  výboru  pro  evropské  záležitosti,  aby  v  rámci  politického  dialogu  postoupil  toto
usnesení předsedkyni Evropské komise /usn. č. 312/
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Hlasování bodů č. 1, 2 a 5:   8-0-1, Babišová Andrea – pro, Berkovcová Jana – pro,
Wenzl Lubomír – pro, Benešík Ondřej – pro, Beitl Petr – pro, Fifka Petr – pro, Zlínský Vladimír
– zdržel se, Exner Martin – pro, Kolář Ondřej – pro,  v příloze.Hlasování bodu č. 3: 7-0-2,
Babišová Andrea – pro, Berkovcová Jana – pro, Wenzl Lubomír – pro, Benešík Ondřej – pro,
Beitl Petr – pro, Fifka Petr – pro, Zlínský Vladimír – zdržel se, Exner Martin – zdržel se,  Kolář
Ondřej – pro, v příloze. Hlasování bodu č. 4: 8-1-0: Babišová Andrea – pro, Berkovcová Jana
– pro, Wenzl Lubomír – pro, Benešík Ondřej – pro, Beitl Petr – pro, Fifka Petr – pro, Zlínský
Vladimír –pro, Exner Martin – proti, Kolář Ondřej – pro, v příloze.

9. Výběr  z aktů  a  dokumentů  EU  zaslaných  vládou  Poslanecké  sněmovně
prostřednictvím výboru pro evropské záležitosti v období 17. dubna – 28. května
2024

Z tabulky dokumentů doručených výboru v období od 17. dubna – 28. května 2024 byly
vybrány tyto  dokumenty  a  k nim zpravodajové:  č.  9311/24 a  9396/24 – mpř.  L.  Potůčková  
a č. 9163/24 – posl. V. Zlínský.

Výbor pro evropské záležitosti postupuje pro informaci výboru pro zdravotnictví dokument
č. 10333/24 a zemědělskému výboru dokumenty č. 9168/24 a 9259/24 /usnesení č. 314, hlasování
9-0-0, Babišová Andrea – pro, Berkovcová Jana – pro, Wenzl Lubomír – pro, Benešík Ondřej –
pro, Beitl Petr – pro, Fifka Petr – pro, Zlínský Vladimír – pro, Exner Martin – pro, Kolář
Ondřej – pro, v příloze/.

Výbor pro evropské záležitosti bere bez projednání na vědomí dokumenty č. 8327/24 
a 8874/24 /usnesení č. 313, hlasování 9-0-0, Babišová Andrea – pro, Berkovcová Jana – pro,
Wenzl Lubomír – pro, Benešík Ondřej – pro, Beitl Petr – pro, Fifka Petr – pro, Zlínský Vladimír
– pro, Exner Martin – pro, Kolář Ondřej – pro, v příloze/.

10. Sdělení předsedy

Př.  O.  Benešík  informoval,  že  ve  středu  19.  června  přijede  na  návštěvu  delegace
Evropského  výboru  Bavorského  zemského  sněmu.  Jednání  se  uskuteční  v 11.15  hodin  po
schůzi výboru, následovat bude pracovní oběd. Účast přislíbili předseda O. Benešík, mpř. P.
Fifka posl. A. Babišová, posl. J. Berkovcová, posl. Petr Beitl, posl. L. Wenzl, posl. M. Exner a
posl.  
V. Zlínský. 

 
Schůze skončila ve 13.00 hodin.

/zapsala Eva Hadravová/
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Martin Exner v. r. Petr Fifka v. r.
ověřovatel výboru místopředseda výboru
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